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Abstract

 In Sudan, the clients, contractors and consultants (Three Main Parties) of the construction 

industry are generally suffering from project time overrun specifically in the case of limited 

resources. This ultimately leads to overall project cost overrun. 

Within this context, the objectives of this research are twofold:

   1-  To  plan  and  control  none  repetitive  project  time  through  scheduling  and  time 

optimization while considering constrained resources.

   2- To develop a heuristic based on experience of Sudanese construction industry to optimize 

scheduling of none repetitive projects.

To achieve  the  optimum balance between  the  increasing need for  minimum project  time 

completion while the project is subjected to limited resources, this study developed a heuristic 

model for none repetitive projects applicable within the Sudanese construction industry.

Ten  cases  were  studied  for  actual  none  repetitive  construction projects  that  have  been 

executed in Khartoum and other major towns in Sudan. Each project was described in details 

(i.e. number of activities , resources, durations, target time of completion , expected cost  and 

so  on)  The  actual  studying  models-ASM  (project  as  case  studies)  were  built  up,  then 

Primavera program was used as a simulator tool that made it possible to produce  simulation 

product models-SPM. This model was then adapted using sixteen selected heuristics and was 

then applied to the ten mentioned projects, Statistical and operation research tools were then 

used  in  combination  with  existing  heuristics  and  the  common  practices  in  construction 

industry in Sudan. 

Lindo program as a decision making program is also used which made it possible   to reach 

the optimum solution of increasing needed time at its minimum rate to complete the project 

under resources limitation case. Then the results were evaluated as follows: 

-  The  optimum  solution  of  increasing  needed  time  at  its  minimum  possible  rate  to 

complete the project under limited resources is achieved due to the implementation of the 

heuristic of minimum late start time as a single heuristic.
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-  The second optimum solution is achieved due to the implementation of the heuristic of 

minimum late start time plus minimum total float time as a dual heuristic.

-  The third one is achieved due to the implementation of the heuristic of minimum total 

float time as a single heuristic.

-   The other heuristics  are organized in a specific  criteria  according to their  effect  in 

optimum solution. 

-  From above its clear that this study allowed the development of a new heuristic based on 

the research results and as applied to the Sudanese construction industry to optimizing 

scheduling  of  none  repetitive  projects.  It  was  also  possible  to  plan  and  control  none 

repetitive  projects  through  scheduling  and  time  optimization  while  considering 

constrained resources,  so  the  optimum balance between increasing need for  minimum 

time to complete the project when the project is subjected to limited resources is achieved.
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  الدراسة     مستخلص

 يعسسانون السسسودان فاي والساتشاري) والمقاول المالك ( التشييد مثلث اطراف ظل

 وفاي عزامة بصورة  )Project time controlالمشروع( زمن فاي التحكم مشكلة من

 تسساخير عزليسسه يترتب الذي الشيء ، خاصده بصورة المقيدة او المحدودة الموارد حالة

المر. نهاية فاي الكلية تكلفتة ارتفاع ثم ومن المشروع اكمال زمن

يلي:- فايما تلخيصها يمكن البحث هذا اهداف فاإن عزليه

 المثلسسىسس لةالجدو خلل مسسنسس المتكسسرسسرة غيسسرسس المشسساسسسسريع زمسسنسس وادارة تخطيط.1

المقيدة. الموارد ظل فاي المثل والزمن

 السسوسسسدانية التشسيسسسيد صدناعزة خبرة تعتمدعزلى )Heuristic( لفرضية الوصدول.2

 . المتكررة غير النشائية للمشاريع المثلى للجدولة الوصدول بغية

 المطلوبسةس الزمنيسةس للزيساسدة الدنسىس الحسدسسس بين المثلى المطلوبة للموازنة وللوصدول

 قسدسس الدراساسةسسس هسذسسه فاسإسسن المحسدسسسودة المتاحسةسسس الموارد وكمية المشروع زمن لكمال

 التشسيسسسيد لمشساسسسريع المشسكسسسلة هذه حل عزلى تعمل  )Heuristic( لفرضية توصدلت

السودانية. التشييد صدناعزة معطيات خلل من المتكررة غير

 أكسبسسر عزلسىسس المختلفسةسس للفرضسيسسسات والعملسيسس الفعلسيسس والتطسبسسسيق الدراساسةسسس تمستسس لقد

 داخسلسسس السسوسسسدان فاسيسس تنفيسذسها تسمس متكسرسسرة غيسرس انشساسسسئية مشساسسسريع عزشسرسسسة وأحسدسسسث

الخرى. الكبرى المدن وبعض الخرطوم العاصدمة
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 قياساسيسسس محاكساسسة كبرنامسجسس )Primavera( البرايمساسسفايرا برنامسجسس اساستسسسخدام تسمس لقد

 وثنساسئي احساسسدي شسكسسسل فاسيسس مختلفة  )Heuristics( فارضية عزشر ساتة وباساتخدام

 الساسستسسسعانة تمسستسس ذلسسكسس بعسسدسس . المطلسسوسسب الحصسساسسسئي الضسسبسسسط عزمسسلسس تسسمس ثسسمس وثلثسسيس

 تسمس ثسمس المثسلس القسرسسار اتخساسسسذ فاسيسس للمسساسسسعزدة وتقنياتهساسس العمليساست بحسوسسسث بأسااليب

 للفرضسيسسسة للوصدسوسسسل القرارات اتخاذ برامج افاضل كأحد )Lindo( برنامج اساتخدام

المثلى.

للتي:- التوصدل أمكن فاإنه النتائج خلل ومن

 حسدسسها فاي المشروع اكمال لزمن المطلوبة الزمنية للزيادة الول المثل الحل /1

 Single(احاديسةس فارضسيسسسة عزسبسسر تحقيقسهسس امكسنسس المقيسدسة المسوسسارد ظسلسسس تحستسسس الدنسىس

heuristic(متأخر بدء زمن أاقل فارضية )هيMinimum late start time( .

 هيDual heuristic(  ) ثنائية فارضية عزبر تحقيقه امكن الثاني المثل الحل /2

 Minimum late start(    كلسسيسس راكسسدسس زمسسنسس لقل  اضافاة متأخر بدء زمن لقل

time +Minimum total float( 

 هي )Single heuristic(احادية فارضية عزبر تحقيق امكن الثالث المثل الحل /3

.)Minimum total float( كلي راكد زمن أاقل فارضية

 )Organized Criteria(معياريسساس وتنظيمهسساسس ترتيبهسساسس تسسمس الخسسرسسسى الفرضسسيسسسات /4

ًا تنازلي وبشكل اليه. التوصدل تم الذي المثل الحل فاي تأثيرها قوة عزلى اعزتماد
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 جديسدسة لفرضسسية لتوصدلا اتاحت الدراساة هذه فاإن اعزله جالنتائ خلل من و وعزليه

 غيسرس النشساسسسئية للمشاريع السودانية التشييد صدناعزة فاي البحث نتائج عزلى اعزتمدت

 المشساسسسريع تلسكسس زمسنسس فاسيسس والتحكسمسس التخطيسطس امكانية يتيح الذي الشيء المتكررة

الموارد. تقييد ظل فاي المثل والزمن المثلى الجدولة خلل من

 بين المطلوب )Optimum balance(المثل التوازن تحقيق امكن فاإنه ثم ومن

 يكسسوسسن عزنسسدسسما الدنسسىس حسسدسسسها وفاسسيسس المشسسرسسسسوع لكمسساسسل المطلوبسسةس الزمنيسسةسس الزيسساسدة

المقيدة. الموارد مشكلة ضغط تحت المشروع
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